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نقش برجسته مرد ساسانی سال ۲۰۱۶ در 
بریتانیا توقیف و دولت ایران از وجود آن مطلع 
شد، اما بازگشت این شیء به ایران حدود هفت 
ســال طول کشــید. رئیس اداره اموال منقول 
فرهنگــی و تاریخی ایران، دلیــل این تاخیر 
طولانی را ضرورت ارائه مدارک محکمه پســند 

در اثبات مالکیت این سنگ نگاره اعلام کرد.
به گزارش ایســنا، فروردین ســال ۱۴۰۲ 
روزنامه گاردین از وجود یک اثر قاچاق شــده 
متعلق به ایــران در موزه بریتانیــا خبر داد و 
گزارش کرد که این نقش برجســته ساسانی به 
ارزش احتمالی ۳۰ میلیون پوند، توسط افسران 
نیــروی مرزی بریتانیا در فرودگاه استانســتد 

لندن به شکلی تصادفی کشف شده است.
حدس آن ها این بود که محموله کشف شده 

قرار است در بازار سیاه بریتانیا فروخته شود.
روزنامه گاردین همچنین نوشته بود که قرار 
است این سنگ نگاره پیش از بازگشت به خانه 
)ایران( در موزه بریتانیا به نمایش گذاشته شود.
مسؤولان موزه بریتانیا هم اعلام کردند که از 
دولت ایران اجازه نمایش این گنجینه باستانی 

را به مدت سه ماه دریافت کرده اند.
افشــاگری این روزنامه انگلیســی، هرچند 
پرســش های زیادی را دربــاره اصالت، مبدأ، 
چگونگی قاچــاق و خروج آن از ایران به دنبال 
داشت، اما باعث شــد وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی واکنش نشان دهد 
و در بیانیه ای تایید کند که از ســال ۲۰۱۶ از 

وجود چنین اثری در موزه بریتانیا مطلع بوده 
اســت. حتی پیگیری های بعدی بیانگر آن بود 
که مشخص شده این ســنگ نگاره از مرزهای 
آبی جنوب کشور به امارات قاچاق شده است. 
هرچند طبق اظهارات مسؤولان وزارت میراث 
فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی و گزارشی 
که گاردین منتشر کرد، تا کنون هیچ شخصی 

در ارتباط با این پرونده دستگیر نشده است.
اکنون که این سنگ نگاره پس از هفت سال 
به ایران تحویل داده شده و پرسش های درباره 
چرایی تاخیر در استرداد آن مطرح شده است، 
محمدرضــا زاهدی ـ رییس اداره اموال منقول 
فرهنگی و تاریخی ـ می گوید که ارائه مدارک 
برای اثبات این که این نقش برجسته متعلق به 
ایران بوده و به شکل غیرقانونی از کشور خارج 

شده، دلیل تأخیر در بازگشت آن بوده است.
رییس اداره اموال منقول فرهنگی و تاریخی 
همچنین با بیان این که در گذشــته گســتره 
فرهنگی ایران محدود به جغرافیای امروز نبوده 
و کشورهای عراق، سوریه، ترکیه، افغانستان و 
آسیای میانه را هم در برمی گرفته است، اظهار 
می کنــد: در محاکم بین المللــی باید مدارکی 
مبنی بر وجود نمونه های مشــابه در کشــور 
ارائه می دادیم. این نقش برجســته از نظر فرم، 
شــکل و تزئینات شبیه به آثار مربوط به نقش 
رستم و نقش رجب است که نمونه های مشابه 
جمع آوری شدند و به همراه قوانین و مقررات 
ایران که به عنوان مثال در آن حفاری اشــیاء 

تاریخی غیرمجاز است و برای اشیایی با قدمت 
بالای ۱۰۰ سال مجوز خروج صادر نمی شود، به 

این محاکم بین المللی ارائه شد.
بنابر اطلاعاتــی که اخیــرا روابط عمومی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی به نقل از مرتضی ادیب زاده ـ مدیرکل 
موزه های وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دستی ـ نیز منتشر کرده است »روند 
استرداد این اثر به ایران با پیگیری های وزارت 
میراث  فرهنگی و همکاری مســتمر ســفارت 
جمهوری اســلامی ایران در لندن و مکاتبات 
صورت گرفته »در ســال گذشــته« آغاز شده 
است.« ســنگ نگاره ساســانی، هرچند هنوز 
اصالت و مبدأ برداشت آن محل پرسش است، 
اما بنابر اطلاعات منتشرشــده از سوی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به 
احتمال خیلی زیاد در  ســال ۱۹۸۸ میلادی، 
حدود ســال ۱۳۶۷ خورشــیدی، همزمان با 
جنگ عراق بــا ایران، به شــکل غیرقانونی از 
کشــور خارج و به امارات منتقل شده و اکنون 
پس از ۳۵ ســال به خانه برگشته، و قرار است 
پــس از قرنطینه در موزه ملی ایران به نمایش 
عمومی گذاشته شود. زاهدی، رییس اداره اموال 
منقول فرهنگی و تاریخی در این باره می گوید: 
سنگ نگاره ساسانی به موزه ملی ایران منتقل 
شــده و پس از انجام قرنطینه طی مراسمی به 

نمایش عمومی درمی آید.
او زمــان تقریبــی قرنطینه را ۴۸ ســاعت 

تخمین می زند و اظهــار می کند: به این دلیل 
که این شیء از مکان دیگری وارد کشور شده  و 
احتمال دارد ویروسی همراه داشته باشد، مدت 
زمانی را در محلی قرنطینه می شود و سپس به 
بخش اصلی موزه منتقل شده و کنار سایر اشیاء 

قرار می گیرد.
جبرئیــل نوکنده ـ رییــس کل موزه ملی 
ایران ـ نیز که این ســنگ نگاره به کارشناسان 
آن تحویل داده شــده، درباره روند به نمایش 
گذاشتن آثار استردادی، گفته است: شیء پس 
از گذراندن دوره قرنطینه، با حضور نمایندگان 
قانونی/ امین اموال از بسته بندی خارج می شود 
و توســط کارشناس حفاظت و مرمت، گزارش 
وضعیــت )Condition Report( آن تهیه 

می شود تا از سلامت شیء در جابه جایی و سفر 
اطمینان حاصل شــود. گزارش وضعیت با فرم 
تهیه شده پیش از بسته بندی تطبیق داده شده 
و سلامت فیزیکی اثر، مستندنگاری و بررسی 

می شود. 
هیأت عالی کارشناسی، آثر را از نظر اصالت 
بررســی می کند تا بداند آثاری که به کشــور 
استرداد داده شده، اصالت تاریخی دارند یا خیر 
و نتیجه آن در صورت جلسه ای تنظیم می شود.

مرحله پایانی تهیه ویترین مناســب، طرح 
محتوایی نمایش، تنظیم زیرنویس و اطلاعات 
کافــی درباره اثر و انجام تشــریفات نمایش و 
رونمایی از آن است تا بتوانیم اطلاعات کافی و 

درست را به بازدیدکنندگان ارائه دهیم.

بازگشت نقش  برجسته مرد ساسانی به ایران حدود هفت سال طول کشید

چرا مرد ساسانی دیر آمد؟

امیــر کاوه آهنیــن جان کــه در نمایش 
موزیــکال »هفــت خــان اســفندیار«، نقش 
گشتاسب پدر اسفندیار را بازی می کند، معتقد 
است بازیگری و آواز به شکل همزمان در تئاتر 
موزیکال کاری ســخت است اما تلاش کرده از 
پس این چالش برآید. این بازیگر و صداپیشــه 
در گفتگویی با ایسنا همچنین می گوید که در 
هر اجــرا تفاوت هایی به نقش می دهد تا دچار 

یکنواختی نشود.
»هفت خــان اســفندیار« بــه کارگردانی 
حســین پارســایی، اقتباســی آزاد از داستان 
حکیم ابوالقاسم فردوسی است که حکایت سفر 
پرماجرای اسفندیار رویین تن به قصد رهاندن 
خواهرانش همــای و به آفرید از چنگ تورانیان 

را روایت می کند.
آهنین جان که بعــد از دو نمایش »اولیور 
تویســت« و »بینوایان« با این نمایش سومین 
تجربه خــود را در نمایش های موزیکال انجام 
می دهــد، مهم ترین ویژگی ایــن نمایش را در 

قیاس بــا دو نمایش قبلی ایــن گونه توضیح 
می دهد: نخســتین کار ما »اولیورتویســت« 
بــود و بعد از آن »بینوایــان« که من در آن ها 
علاوه بر حضور در صحنه در ســمت مشاور و 
بازیگردانی در کنار حســین پارســایی بودم. 
تفاوت اصلی»هفت خان اســفندیار« با دو کار 
دیگر این اســت که با متن ایرانی ســر و کار 
داریم و این نمایش به عنوان نخستین نمایش 
موزیکال کلاســیک ایرانی با ایــن فرم اجرا به 
حساب می آید. همین ویژگی آن را از کارهای 
قبل کاملا متمایز کرده است و موقعیت خوبی 
بــود برای آنکه خود را در این زمینه نیز محک 
بزنم. برای همین هم پذیرفتم تا در این نمایش 
موزیکال نیز حضور داشــته باشم که به نظرم 

تجربه بسیار خوبی بوده است. 
ایــن بازیگر درباره تمریــن و تحقیق خود 
برای ایفای نقش اسفندیار می گوید: تا حدودی 

پروسه رسیدن به این نقطه طولانی شد. 
چــون قرار بود آبان ۱۴۰۱ اجرا برویم اما به 

دلیل اتفاقات ســال گذشته وقفه ای چند ماهه 
به وجود آمد. همین توقف نیز موجب شــد تا 
تغییراتــی نیز در گروه صــورت گیرد و مجدد 
تمرین را شروع کنیم. برای همین بیشتر از ۶ 
ماه می شــود که من با این کار درگیر هستم. 
نکتــه مثبت آن برایم این بود که فرصت کافی 
داشــتم تا نقش را به خوبی پیدا کنم. فرصت 
خوبی بود برای آنکه شاهنامه را با دقت بیشتری 
مرور کنم و اطلاعات خوبی درباره شــخصیت 

گشتاسب به دست آورم. 
ضمن اینکــه زمــان کافی داشــتم برای 
آنکــه بتوانم اصل قصه هفت خان اســفندیار 
را از شــاهنامه بخوانم. البته این داستان، قصه 
گشتاسب نیســت و قصه اسفندیار است اما تا 
جایی که درام اجازه داد، تلاشم را کردم حداقل 
از آن نقش چندوجهی بتوانم وجوه دیگر نقش 
را که نیاز درام بود، با کمک حســین پارسایی 
در کار به درستی بگنجانیم. امیدوارم این اتفاق 
افتاده باشد. آهنین جان با بیان اینکه هر شب با 

نقش گشتاسب دارای چالش هستم و با گذشت 
اجراهای متعدد هنوز چالشم با این نقش تمام 
نشــده اســت، ادامه می دهد: هر شب همان 

استرس را دارم. 
چون بعد از گذشــت هر شب اجرا، اجرای 
آن شــب را با خودم به شب بعد می برم. برای 
همین تا این لحظه که با شما صحبت می کنم، 
نقش گشتاســب را مانند شــب قبل اش بازی 
نکــرده ام. خود نقش دائم دارد ورق می خورد و 
ویژگی های تازه ای به آن اضافه می شود. لذا این 
من هستم که نباید از نقش جا بمانم. در شروع 
تمرین ها فکر می کردم مهم ترین چالش من با 

نقش، خوانش در شکل کلاسیک ایرانی باشد.
چــون ما ابیاتی می خوانیم که کلمات آن ها 

محاوره ای نیست. 
در دو تئاتــر قبلی، زبان ترجمــه و آوازها 
محاوره روزمره بود و شاید خیلی راحت تر اجرا 
می شــد. در نتیجه این نمایش تفاوت مهمی با 
متن های قبلی در بخــش آواز دارد. در »هفت 
خان اسفندیار« خوانش متن و ملودی ها دشوار 

هستند.
او با ابراز خرسندی از اینکه بازخورد مثبتی 
از سوی تماشاگران دریافت کرده است، اضافه 
می کند: خدا را شکر واکنش ها مثبت بوده است 
و همین باعث رضایتمنــدی و انرژی مضاعف 
برایم شــده. واقعیت این است که بازیگری در 
نمایش موزیکال کار ســختی است چون شیوه 
اجرای آن مختصاتی دارد که مخاطب کار، من 
را به عنوان بازیگر - خواننده پســندیده است. 
بازیگری که قرار است بخواند باید طوری بازی 
کنــد که بازی را از دســت ندهد و هم آوازش 
بی نقص باشد. این دو یک کار همزمان را  باید 

به درستی رعایت کرد.
او یــادآوری می کند: معمــولا بازیگرها در 
تئاترهای موزیکال یــا خواننده هایی حرفه ای 
بودند یا بازیگری که تــلاش می کردند آواز را 
هم در حد کفایت انجــام دهند و معمولا هم 
موفق نمی شدند. خود من هم در تجربه سومم 
احســاس می کنم به نقطه ای رسیده ایم که با 
هر دو راحت هستم. یعنی دائم زنگ خطر من 
روشن است و اجازه نمی دهد یا آوازم را از دست 
بدهم یا بازی ام را. این خط باریکی اســت که 
بازیگر نمایش موزیــکال باید مانند یک بندباز 

حرفه ای بر روی آن در حرکت باشد.
آهنین جان در پاسخ به این پرسش که بازی 
در نمایش موزیکال چه تفاوت های دیگری در 
مقایسه با کارهای دیگر دارد، توضیح می دهد: 
هماهنگی بازیگر با موسیقی و صحنه به همراه 
خواندن کار بســیار دشــواری اســت. به ویژه 
بازیگر، چون معمولا خواننده نیســت و همین 
خود یــک چالش بزرگ برای بازی اســت. در 
نهایت تمرین و کســب تجربه می تواند در این 
زمینه کمک رسان باشد. بعد از کسب تجربیات 
کافــی در دو کار قبلی آقای پارســایی متوجه 
شدیم که می شــود یک کار ایرانی که ادبیات 
خاص خــودش را دارد و دیگر اثــر ترجمه و 
محاوره ای نیست را هم به روی صحنه بیاوریم. 
خوشبختانه نتیجه کار و بازخورد مخاطبان هم 

نشان می دهد که این پیش بینی درست بوده و 
باوجود سختی هایی که کار موزیکال در مقایسه 
با دیگر کارهای صحنــه دارد، امتحان خود را 
پس داده و نشــان داده که می توان همچنان از 

این سبک و ظرفیت بالای آن بهره برد.
این بازیگر در پاسخ به پرسشی دیگر مبنی 
بــر اینکه چقدر می توان به ادبیات کلاســیک 
فارسی ورود کرد و آثاری همچون »هفت خان 
اســفندیار« را به روی صحنــه آورد، می گوید: 
وقتی شــاهد چنین اثری با این پروداکشــن 
هستیم؛ نشان می دهد ما محتوای اصلی برای 
ســاخت تئاترهای موزیکال را داریم. فقط مهم 
نحوه ارائه آن اســت. چون شکل ارائه است که 
می توانــد مخاطب را جذب کند. این نتیجه ای 
اســت که حداقل برای من به دست آمده که 
اگر در شکل ارائه مقداری ملاحظات را رعایت 
کنیم، مورد توجه قرار می گیرد. شــاید بخش 
عمده ای از تماشــاگران ما قبــل از دیدن این 
نمایش هیچ وقت شاهنامه را ورق نزده باشند 
یا اگر زده باشــند داستان هفت خان اسفندیار 
را نخوانده اند. اما بعــد از دیدن نمایش اگر به 
شــاهنامه مراجعه هم نکننــد، نمایش بر آنان 
آنقدر تاثیر گذاشــته که متوجه شده اند غنای 
ادبی ایران زمین تا چه میزان بالاســت. همین 
قلقلکی کــه در درون شــان رخ بدهد، کفایت 
خواهد کرد و نشان می دهد ما کارمان را درست 
انجام داده ایم. او می افزاید: بنابراین بر این باورم 
ایــن گروه در شــیوه ارائه، موفــق عمل کرده 
چون می بینم جنس مخاطبــان ما مخاطبان 
عام هســتند که نه رشته شــان ادبیات است و 
نه در زندگی شخصی شــان شــاهنامه خوانی 
وجود داشته، اما آمدند، وقت گذاشتند، هزینه 
کردند و نمایش را دیدند. در نتیجه این مسیر، 
مسیر درستی است که اگر باقی سرمایه گذاران، 
نمایشنامه نویسان، بازیگران، کارگردان ها و… 
نیز مانند حســین پارســایی و تیمش به این 
عقیده برســند قطعا آثار بهتری را نیز خواهیم 

ساخت.
امیــر کاوه آهنیــن جان در پایــان درباره 
احتمــال حضــور دوبــاره اش در نمایش های 
موزیــکال می گویــد: فکر می کنــم از معدود 
بازیگــر- خواننده هایی هســتم کــه اگر کار 
موزیکال ساخته شــود، با خیال راحت بتوانند 
نقش را به من بسپارند. شاید بازیگر -خواننده 
به اندازه انگشتان دست هم در بخش کلاسیک 
نداشته باشیم چون بیش از ۲۰ سال است که 
بر روی صحنه، موســیقی کار می کنم، نمایش 

موزیکال برایم آسان است. 
با این وصف اگر کسانی باشند که بخواهند 
کار موزیکال کار کنند، من اول بازیگر هســتم 
بعــد خواننــده. بنابراین  اگر کاری پیشــنهاد 
شــود که به کیفیت کارهای قبلی باشد، حتما 

می پذیریم.
نمایش موزیکال »هفت خان اسفندیار« به 
کارگردانی حســین پارسایی محصول سازمان 
هنری رسانه ای اوج است که ساعت ۱۸ هر روز 
به جز شنبه ها با همکاری بنیاد فرهنگی هنری 

رودکی در تالار وحدت روی صحنه می رود.

گله می کردند چرا کتاب معرفی می کنی!
ابراهیم دمشناس می گوید: وضعیت مدرسه ها و کتابخانه های عمومی و خانواده ها 
به گونه ای اســت که چشم اندازی را پیش روی ما نمی گذارد که بخواهیم طرح و 
ایده و پیشــنهادی در زمینه کتاب خوانی بدهیــم، مگر این که حرکت فردی ای 
صورت بگیرد. این نویسنده و معلم بازنشسته ادبیات فارسی در گفت وگو با ایسنا 
درباره مسئله کتاب خوانی کودکان و نوجوانان و راهکارهایی که برای کتاب خوان 
کردن بچه ها وجود دارد، اظهار کرد: به واسطه شغلم، معلمی، سال ها با بچه ها در 
ارتباط بودم، محتوا و شــکل کتاب های درسی به گونه ای بود که بچه ها با آن ها 
ارتباط برقرار نمی کردند. بین بچه ها و کتاب های درسی همدلی وجود نداشت و 
این موضوع مسئله ای بود که به کتاب ها برمی گشت نه بچه ها. هر سال کتاب های 
درســی جدید که می آمد، شاهد تغییر مدام کتاب ها و سانسور و ممیزی برخی 
از متن هــای آن ها بودیــم، در واقع چیزی که مطلوب ارتباط کتاب  درســی با 
بچه هاســت، حذف می شود.  او ســپس با بیان اینکه عمده جایی که قرار است 
فضایی برای مطالعه بسازد، مدرسه است، گفت: نه مدرسه و نه جاهای دیگر کمک 
چندانی به مطالعه نمی کند؛ باتوجه به وضعیت معیشتی خانواده ها و گران شدن 
کتاب ها، خانواده ها نمی توانند، کتاب را در ســبد کالای خود قرار بدهند و از این  
جهت ضربه اســت. کانون ها و کتابخانه های عمومی هم هستند؛ اما تا جایی که 
سراغ دارم و دیده ام و خودم هم عضو کتابخانه بودم، استقبالی از آن ها نمی کنند. 
در همان دوره ای که در مدرســه مشغول به کار بودم، کتابخانه روبه روی مدرسه 
از مــن گله می کرد چرا به بچه ها کتاب معرفی می کنی! چنین فضایی اســت.  
دمشــناس در توضیح بیشتر این موضوع، گفت: در مدرسه ادبیات فارسی درس 
می دادم و شاهد بودم بچه ها از کتاب  درسی استقبال نمی کنند و گاه پیش می آمد 
برای بچه ها کتاب متناســب با سنشان به مدرسه ببرم و برایشان بخش هایی از 
کتاب را بخوانم و بچه ها استقبال می کردند و سراغ کتاب را می گرفتند. باتوجه به 
این که مدرسه ها در منطقه متمولی نبودند و نمی توانستم بگویم بروید کتاب را 
بخرید، می گفتم از کتابخانه روبه رو تهیه کنید. یکی از برنامه های کتابخانه ها هم 
این است که  کتاب مورد نیاز خود را بگویید و تهیه کنند. از آنجایی که کتابخانه ها 
خیلی دیربه دیر تجهیز می شــوند و اگر تجهیز شوند در حوزه خاصی از کتاب ها 
تجهیز می شوند، گله می کردند چرا کتاب معرفی می کنی! البته ممکن است این 
عمومیت نداشــته باشد و تجربه من این گونه بود.  نویسنده »آتش زندان«، »بیو 
بیو بیو« و »نهست« درباره کتابخانه های مدارس و شناخت بچه ها از نویسنده های 
معاصر به ویژه ادبیات کودک و نوجوان گفت: نه نویسنده ها را نمی شناسند؛ زیرا 
در کتابخانه های مدارس فقط چند چهره هستند. کتابی که مطابق و مطلوب ذوق 
بچه ها باشــد و تناسب ســنی را لحاظ کرده باشد، نبود. ممکن است کتاب های 
علمی محض باشــد و بتوانید چند نمونه پیدا کنید، اما در حوزه شعر و ادبیات 
داستانی و نمایشنامه مدارس ما فقیر هستند مگر این که مدارس خاصی باشند که 
اقدام ویژه ای در این زمینه کنند که محدود هستند.  او ادامه داد: برای مصاحبه 
مقدماتی استخدام در یک مدرسه غیرانتفاعی رفته بودم و انتظارشان این بود که 
بگویم چطور تست کنکور یاد می دهم. اما گفتم با توجه علاقه و شناختی که از 
ادبیات دارم، می توانم بچه ها را به ادبیات علاقه مند کنم، ادبیات را به آن ها معرفی 
کنم تا درست و خوب بشناسند. آن ها هم خیلی راحت عذر من را خواستند. در 
واقع از ســوی نظام آموزشی به لحاظ مطالعه آزاد و مطالعه درسی فاصله گذاری 
حساب شــده ای بین بچه ها و کتاب های ادبی که جنبه ســرگرمی دارند، ایجاد 
شــده است. این نویسنده خاطرنشــان کرد: به صورت کلی وضعیت مدرسه ها و 
کتابخانه های عمومی و خانواده ها به گونه ای است که چشم اندازی را پیش روی ما 
نمی گذارد که بخواهیم طرح و ایده و پیشنهادی در زمینه کتاب خوانی و مطالعه 
بدهیم، مگر این که حرکت فردی و موردی و یا اتفاقی پیش بیاید و کسی سمت 
کتاب برود. وضعیت چنین اســت. البته این موضوع وضعیت مطلق نیســت اما 
می توان گفت عموماً این طور است. ابراهیم دمشناس در ادامه گفت: البته می توان 
فضاهایی را برای مطالعه و کتاب خوانی در مدارس ایجاد کرد؛ اما واقعیت این است 
به طور سنتی کتاب غیردرسی جایگاهی ندارد. بارها به شکل های مختلف در این 
زمینه صحبت شده است، اگر شما در مدرسه کتاب غیردرسی ببرید به شما چپ 
نگاه می کنند و حمل بر این نمی شود که کار شما اضافه ای انجام می دهید؛ بلکه 

حمل بر این  است که دارید از زیر کار درمی روید و شعر و رمان می خوانید.

بسترسازی و تسهیل ارتباط دانشجویان هنر
با بنیاد رودکی

آیین عقد تفاهم نامه همکاری بنیاد رودکی با دانشکده هنر دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد تهران مرکزی در تالار  وحدت برگزار شــد. به گزارش روابط عمومی و امور 
بین الملل بنیاد رودکی، این تفاهم نامه با هدف تعامل و همکاری طرفین در انجام 
پژوهش های بنیادین، راهبردی و کاربردی هنر و همچنین راه اندازی زیســت بوم 
نوآوری و فناوری های نرم هنری و صنایع خلاق به امضای مدیر عامل بنیاد رودکی 
و رییس دانشکده هنر قرار  رسید. اجرای طرح اشتراک تجربه دانشگاهی هنر در  
بنیاد رودکی با بهره مندی از ظرفیت های موجود از دیگر مفاد این تفاهم نامه است. 
مهدی سالم، مدیرعامل بنیاد رودکی در این آیین با اشاره به موضوع آرشیو ملی هنر 
گفت: در اساس نامه بنیاد رودکی تکلیف مهمی در حوزه آرشیو هنر داریم. مسئله ای 
که طی این سال ها بخشی از اقدامات آن انجام شده و بعد از این نیز ادامه دارد. یکی 
از مولفه های مهم در این زمینه اصالت سنجی هنری است که این تفاهم نامه می تواند 
در این راســتا راهگشا باشد.  وی افزود :در حال حاضر نیز موضوع مستندسازی و 
تولید کتابچه های مکتوب اجراهای ارکســترهای بنیاد را در دستور کار داریم که 
به مرور به گنجینه آرشــیو ما افزوده می شــود. وی ادامه داد:  یکی از مزیت های 
جــدی این تفاهم نامه در کمک به ورود ۳۰ هزار دانشــجوی هنر به بدنه اصلی 
فرهنگ و هنر است. مدیرعامل بنیاد رودکی یادآور شد: این تفاهم نامه بسترسازی 
و کمک می کند تا دانشــجویان ضمن تحصیل بتوانند ارتباط های خوبی با بنیاد 
داشته باشند. در ادامه میرعلیرضا دریابکی عضو هیأت علمی و مسئول راه اندازی 
دانشکده هنرهای اجرایی معاصرِ دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران مرکزی تصریح 
کرد: یکی از موارد مهم این تفاهم نامه طراحی و آفرینش یک زیست بوم فرهنگ 
و هنر است و با توجه به ظرفیت های تولیدی دانشگاهی در حوزه هنر تصمیم بر 
همکاری و تعامل با بنیاد فرهنگی رودکی گرفته شــد. یکی از محورهای کلیدی 
همکاری، مشارکت بر تولید و اجرای نمایش های ایرانی، صحنه ای و محیطی است. 
همچنین برگزاری جشنواره های مختلف دانش بنیان هنری تخصصی نیز یکی از 
اتفاقات مهم بعد از این تفاهم نامه به شمار می رود. وی همچنین یادآور شد که بنیاد 
رودکی به واسطه زیرساخت هایش می تواند دبیرخانه ای در حوزه اصالت سنجی 
هنری تشکیل دهد. محمدرضا شریف زاده عضو هیأت علمی و رئیس دانشکده هنر 
دانشگاه آزاد اسلامی تهران مرکز نیز بر اهمیت عقد این تفاهم و خصوصا ضرورت 
موضوع اصالت سنجی هنری تاکید کرد. وی ابراز امیدواری کرد که این تفاهم نامه 
بتواند گام موثری در حضور دانشــجویان در فعالیت های فرهنگی و هنری بردارد. 
لازم به ذکر است همکاری در راه اندازی طرح آمایش سرزمین هنرهای اسلامی-
ایرانــی، همکاری در تولید آثار فاخر هنری و فر آیند خلق اثر هنری با عنوان هنر 
متعهد، برگزاری جشنواره های مختلف هنری پژوهشی و دانش بنیان تخصصی، 
راه اندازی مرکز مطالعات تخصصی هنر همراه با چاپ و نشر انواع کتاب و نشریات 
تخصصی دانشگاهی حوزه مطالعات هنرهای اجرایی معاصر، راه اندازی دبیرخانه 
مرکزی دائمی تئاتر »کوچ رو« برای تولید نمایش های موضوعی در راستای توسعه 
هنرهای معاصر و هنرهای اجرایی، ترویج رویدادهای آیینی سنتی اسلامی ایرانی و 
راه اندازی دبیرخانه اصالت سنجی آثار هنری و فنون هنری از جمله محورهای  این 

تفاهنامه به شمار می رود.

رونمایی از تیزر فیلم »پسر انسان«
تیزر فیلم »پسر انسان« به کارگردانی سپیده میرحسینی و سرمایه گذاری وحید 
دلیلی رونمایی شــد. به گزارش روابط عمومی پروژه، تیزر فیلم »پسر انسان« به 
کارگردانی ســپیده میرحسینی و تهیه کنندگی مشترک وحید دلیلی و سپیده 
میرحســینی همزمان با اکران آن در ســینماهای منتخب گروه هنر و تجربه ، 
رونمایی شــد. فیلم»پسر انسان«، داستان زنی به نام آذر است که بعد از به دنیا 
آوردن دخترش تغییر جنسیت می دهد و او را در نقش پدر، بزرگ می کند. حالا 
۱۸ سال گذشته و… بهنام شرفی، لیلا زارع، مجید پتکی، پریا مردانیان و هادی 
افتخارزاده در این فیلم به ایفای نقش پرداخته اند. نویســندگی »پسر انسان« به 
صورت مشترک توسط پناه خدایاری و سپیده میرحسینی انجام شده است. دیگر 
عوامل فیلم عبارتند از مدیر فیلمبرداری: شهرام نجاریان، طراحی و ترکیب صدا: 
بهروز معاونیان، صدابردار: فرزان معاونیان، آهنگســاز: پیام آزادی، تدوین: نوید 
منصور قناعی، دستیار یک و مدیر برنامه ریزی: یوسف طاهریان، منشی صحنه: 
پونه خامین، موسیقی موزیک بند: اشکان نعیم، چهره پرداز: پروین نویدی، اصلاح 
رنگ و نور: سامان مجد وفایی، طراح لباس: مریم قاسمی، طراح صحنه: پگاه آذر 
کمان،  جلوه های ویژه: محمدمهدی سخنور، مصطفی مطوری، مجریان طرح و 
مدیران تولید: وحید دلیلی و سپیده میرحسینی، طراح پوستر: طاها ذاکر، عکاس: 

پوریا نوری، روابط عمومی: زهرا نجفی.

نگاه

اخبارکوتاه

امیرکاوه آهنین جان ـ بازیگر »هفت خان اسفندیار«:

هر شب 
با »گشتاسب« چالش دارم

ســومین و آخرین شــب میزبانی اســتان 
گلســتان )منطقه یک( در شهر گنبدکاووس 
از جشــنواره موســیقی نواحی ایران با حضور 
هنرمندانی از اســتان های گلستان، مازندران، 
البرز و خراســان شمالی سپری شد. به گزارش 
ایســنا به نقل از ســتاد خبری شــانزدهمین 
دوره جشــنواره موسیقی نواحی ایران، شامگاه 
۸ تیرماه ۱۴۰۲ در ســومین و آخرین شــب 
میزبانی اســتان گلستان)منطقه یک( در شهر 
نواحی  از جشــنواره موســیقی  گنبدکاووس 
اجراهایی از استان های گلستان، مازندران، البرز 
و خراسان شمالی روی صحنه رفت. نخستین 
اجرای صحنه ای شب گذشته به گروه »نجوای 
کتول« از استان گلستان تعلق داشت؛ این گروه 
۸ نفره با حضور در صحنه به اجرای ۱۲ قطعه 
مختلف پرداختند. »طلوع«، »آواز هرایی«، »آواز 
کله کش کوتاه«، »ریــز مقام«، »آواز کله کش 
وسط«، »ترانه چینی امِ«، »آواز کله کش بلند 
) مقام کوچ(«، »ترانه ســر طِلا«، »ترانه لاره«، 
»ترانه شــاه داماد« و »ترانه حِنا حِنا« قطعاتی 
بودند که توسط نوازندگان این گروه نواخته شد 
و خواننده ایــن گروه نیز با همراهی نوازندگان 
آن ها را خوانندگی کرد. »ترانه چَکِه سِــماع« 

قطعه آخری بود که توسط این گروه گلستانی 
روی صحنه اجرا رفت؛ در این قطعه نوازندگان 
نی و دهل و دایره نواختند و سایر اعضای گروه 
نیز به رقص محلی پرداختند. محمدرضا برزگر 
)سرپرســت گروه، نوازنده دوتــار و همخوان(، 
برزگر  نظــری )خواننده(، حســینعلی  احمد 
)همخوان و آیین سماع(، محمدرضا خسروی 
کتولــی )نوازنده دوتار، شمشــاد و همخوان(، 
عظیم وســیع ســری )نوازنده کمانچه و آیین 
سماع(، ســعید ابدال )نوازنده دوتار و خواننده 
آیین سماع(، حسین خسروی کتولی )نوازنده 
نی( و رمضانعلی قاسمی )نوازنده دهل و دایره و 
همخوان( اعضای این گروه را تشکیل می دادند. 
گروه سِــلیم )کبک دری( از استان مازندران، 
دومین اجرای شب سوم جشــنواره موسیقی 
نواحی ایران را به خود اختصاص دادند. سعدی 
صادقی )سرپرســت گــروه و نوازنده کمانچه( 
ســپهر علیزاده )نوازنده دوتــار(، رضا رحمانی 
)خواننده( پویا محســنی )نوازنــده لَِ وا )نی 
مازندرانی(( و محمد باقر اسدی )نوازنده نقاره 
مازندرانی و دایره( در این اجرا قطعات »میش 
حال«، »کتولی«، »پیغــوم«، »تصنیف نازنین 
یار«، »طوبی جان« و بیج  ســما)رقص برنج( را 

روی صحنه به اجرا درآوردند. نوازندگان سازهای 
لَِ وا و دوتــار نیز هرکدام بــه اجرای قطعه ای 
به صورت تک نوازی پرداختند. اجرای ســوم به 
گروهی دیگر از اســتان مازندران با حضور رضا 
رحمانی و نوازندگی لَِ وا )نی مازندرانی( توسط 
پویا محسنی و حرمت یوسفی اختصاص داشت 
که دو قطعه »خدایا مــن غریب، یارم غریبه« 
و »بابا لیلی« توســط این گروه به اجرا درآمد. 
اجرای دیگر شــب گذشــته به عاشیق ایمران 
حیدری از استان البرز تعلق داشت؛ این استاد 
پیشکسوت موسیقی عاشیقی در اجرای پر شور 
خود قطعه »یانیخ کرم )داستان اصلی و کرم(« 
را با ساز محلی »قوپوز« تکنوازی کرد. عاشیق 
ایمــران حیدری به عنوان پیشکســوت حوزه 
هنر عاشــیقی و پژوهشگر حوزه هنر عاشیقی 
صبح دیروز نیز در ســومین نشست پژوهشی 
شانزدهمین دوره جشــنواره موسیقی نواحی 
ایران به بررســی موضوع »موسیقی عاشیقی« 
پرداخت. استاد علیرضا سلیمانی، فرزند استاد 
فقیــد حاج قربان ســلیمانی آخریــن اجرای 
سومین شب جشنواره موسیقی نواحی ایران را 
روی صحنــه برد؛ این اســتاد دوتار نواز که در 
قله موسیقی مقامی استان خراسان شمالی قرار 

دارد، با همراهی دو فرزند خود حمید سلیمانی 
)نوازنده دوتار و خواننده( و امیرمحمد سلیمانی 
)نوازنــده دوتار( به اجرای قطعاتی پرداخت. در 
ابتدا قطعه »شــاه ختایی« توسط فرزندان این 
هنرمند همنوازی و خوانندگی شــد. تکنوازی 
و تک خوانی قطعه نســبتاً بلند »باش حسین 
یار« توسط استاد علیرضا سلیمانی از بخشهایی 
از آخرین اجرای جشــنواره موسیقی نواحی به 
میزبانی استان گلستان بود که مورد استقبال و 
تشویق افراد حاضر در سالن مجموعه فرهنگی 
»وارنا« گنبــد کاووس قرار گرفت. همنوازی و 
همخوانی اســتاد و فرزنــدان در قطعه »نیمه 

کلام« حسن ختام اجراهای شب گذشته بود.
تشکر از حضور هنرمندان در این دوره 

از جشنواره
پس از پایان اجراهای شب گذشته، محمد 
رعیت )مدیر کل اداره فرهنگ و ارشــاد استان 
گلســتان( در ســخنانی کوتاه اظهــار کرد: ۳ 
روز با شــکوه با حضور هنرمندانی از ۸ استان 
کشور در این جشــنواره رقم خورد؛ در همین 
راســتا از هنرمندان عزیزی که با حضور خود 
در این جشــنواره توانایی فرهنگ غنی ایرانی 
اسلامی عزیز در حوزه اقوام مختلف را در قالب 

موســیقی به نمایش گذاشتند، تشکر می کنم. 
علیرضا ســلیمانی نوازنده پیشکســوت دوتار 
درباره برگزاری این دوره از جشنواره با میزبانی 
مشترک ۵ شهر مختلف با بیان اینکه روشی که 
امسال برای برگزاری جشنواره موسیقی نواحی 
در پیش گرفته شــده است، اقدام خوبی است، 
اظهار کرد: در جشنواره موسیقی نواحی، امسال 
محیطی فراهم شــد تا هنرمندان شــهرهای 
منطقه برگزاری جشــنواره با یکدیگر آشنایی 
بیشــتری پیدا کنند. او با تشــویق شهرهای 
مختلف بــرای اعلام آمادگی جهــت میزبانی 
دوره های بعدی جشنواره موسیقی نواحی ادامه 
داد: شهرهای مختلف باید تلاش کنند تا شرایط 
لازم جهت میزبانی از جشنواره را فراهم کنند و 
متقاضی میزبانی از جشنواره در دوره های آتی 
شوند. محمدرضا برزگر سرپرست گروه نجوای 
کتول نیز در بیان مزایای برگزاری غیرمتمرکز 
جشنواره موســیقی نواحی تاکید کرد: فراهم 
شــدن فرصت کافی برای حضــور گروه های 
موسیقی نواحی از مناطق مختلف و توجه ویژه 
به این گروه ها از جمله اتفاقات خوبی است که 
با برگزاری غیر متمرکز جشــنواره امسال رخ 

داده است.

غوغای پیشکسوتان در شب آخر جشنواره موسیقی نواحی در گلستان


